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»مســاله اصلی این اســت که 
آیــا مردم امیدی دارنــد که از طریق 
انتخابات مشکلات شــان حل شود؟ 
اگر ایــن امید وجود داده باشــد که 
خوب است. من بعید می دانم بیشتر 
از ۳۵ درصد مشارکت داشته باشیم«. 
یک تحلیلگر مســائل سیاسی 
کشور گفت: »امید مردم به تاثیرگذاری 
رای آن ها مساله اصلی کشور است«.

»عباس عبدی« در حاشیه نشست خانه گفت وگوی انتخابات در دانشگاه 
تهران اظهار کرد: »اگر به خود این جلسه نگاه کنیم، جلسه چیزی ندارد و این 
آدم های این جلسات ذهن شان پرُتر از این است که حرف دیگری را بشنود اما 
بازنشر این مطالب اهمیت دارد و از این منظر خوب است. البته حرف زدن بد 

بینی ها را هم کمی کمتر می کند«. 
وی درباره شدت رقابتی بودن انتخابات، تصریح کرد: »برای من مهم نیست 
که اصلاح طلبان لیســت بدهند. این مسأله نیست. فارغ از این ادعا که اصلاح 
طلبان لیست دارند، مساله اصلی این است که آیا مردم امیدی دارند که از طریق 
انتخابات مشکلات شــان حل شــود؟ اگر این امید وجود داده باشد که خوب 

است. من بعید می دانم بیشتر از ۳۵ درصد مشارکت داشته باشیم«. 
عبدی خاطرنشان کرد: »اینکه ۱۰۰۰ کاندید باشد یا ۱۰ هزار هیچ تاثیری 
ندارد. اگر ۱۰۰۰ نفر باشند انتخاب ساده تر است یا پنج نفر؟ به شرطی که پنج 
نفر همه سلایق جامعه را نمایندگی کنند«. وی در پایان تاکید کرد: »انتخابات باید 
حزبی باشد تا مردم به لیست و برنامه های حزب رای دهند ولی الان هیچکدام 

از احزاب چنین برنامه ای ندارند«.

ســرویس سیاســی - معاون 
پارلمانی رئیس جمهور با بیان اینکه 
آیت الله رییســی هیچ حزبی ندارد، 
گفت: رئیس جمهور به اعضای دولت 
تاکید کردند از هیج لیست فهرست یا 
حزبی در انتخابات پیش رو حمایت 

نکنند.
ســید محمد حسینی در حاشیه 
خانــه گفــت وگــوی انتخابات در 
دانشــگاه تهران افزود: یازدهم اسفند 
سال ۱۴۰۲ انتخابات مجلس شورای 
اســلامی و مجلس خبرگان رهبری را در پیش داریم، بر این اساس افرادی که 
احســاس مســولیت می کنند باید بکوشند تا میزان مشارکت در این انتخابات 
افزایش یابد زیرا مشــارکت تبعات داخلــی، منطقه ای و جهانی دارد بنابراین 
افرادی که دل در گرو عظمت کشور دارند در جهت افزایش مشارکت حداکثری 

تلاش کنند.
وی گفــت: با توجه به تایید حــدود ۱۵ هزار داوطلب در انتخابات پیش 
روی مجلس، رقابت را شاهد هستیم و این رقابت می تواند منجر به مشارکت 
بالا در انتخابات شــود. حسینی با بیان اینکه برخلاف دولت های گذشته آیت 
الله رییســی هیچ حزبی ندارد، اظهار داشــت: بر این اساس دولت در انتخابات 
هیچ دخالتی نخواهد کرد و حتی به اعضای دولت تاکید کردند از هیچ لیست 

یا حزب و فهرستی در انتخابات حمایت نکنند.
وی با بیان اینکه ۳ و نیم میلیون رای اولی در انتخابات پیش داریم، گفت: 
امیدواریم میزان مشــارکت از انتخابات ســال ۹۸ که حــدود ۴۲ درصد و در 
انتخابات رئیس جمهوری که ۴۹ درصد بود افزایش یابد زیرا سرمایه اجتماعی 

و میزان حقانیت نظام طی این مدت بیشتر شده است.
معاون پارلمانی رئیس جمهور ادامه داد: دولت از مدت ها قبل یعنی از آغاز 
حرکتش در سال ۱۴۰۰ این بوده که به مردم خدمت کند و کارهای زیرساختی 
و مبنایــی را انجــام دهد تا رضایت مردم را جلب کند و با توجه به کمبودهایی 
که در حوزه آب و برق و انرژی و حوزه های گوناگون بوده سعی کرده که آنها 
را با پروژه های متعدد رفع کند. حتی کارهای عمرانی که سالها معطل مانده را 
به نتیجه برســاند. وی گفت: این کارها می تواند مایه امیدواری مردم باشد که 
مردم بدانند که مســوولان کشــور در خدمت انها هستند و تلاش می کنند که 
شرایط کشور بهتر شود و رونق اقتصادی پیدا کنیم و درامد پایدار داشته باشیم.
معاون پارلمانی رئیس جمهور افزود: در دهه فجر هزاران طرح مورد بهره 
برداری رسید و به عنوان مثال در قم ۲۶۰ پروژه در آنجا افتتاح شد و به بهربرداری 
رسید، بنابراین اینها همه کمک به مردم است. گرچه عده ای تلاش می کنند که 

مردم را ناامید کنند و اهمیت انتخابات را کاهش دهند.
حسینی بیان داشت: مجلس ما مجلسی است که می تواند بسیار قوی باشد و 
قابل مقایسه با بسیاری از پارلمان های دنیا نیست و این مجلس را کسی نمی تواند 
منحل کند و مصوبات آن را کسی نمی تواند وتو کند و ویژگی های دیگری که 
در فصل ششم قانون اساسی به آنها اشاره شده است بنابراین امیدواریم که همه 
افراد موثر و گروه های موثر تلاش کنند شبهات و سوالات را پاسخ دهند و مردم 

با انگیزه فراوان در انتخابات شرکت کنند.
وی گفت: در دولت های گذشــته این رویه را داشــتند که حزب تشکیل 
دهند. در دوره سازندگی حزب کارگزاران را تشکیل دادند، در دوره اصلاحات 
مشــارکت را داشتیم، آقای روحانی حزب اعتدال و توسعه را داشتند اما آقای 
رئیسی حزبی ندارد و تاکید کرده اند که اعضای دولت از فرد یا فهرستی حمایت 

نکنند و این را مبنا قرار داده اند.

ســرویس سیاســی - وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعــی توضیحاتی را 
درخصوص برخی جابه جایی های احتمالی در دهک بندی های یارانه ها ارائه داد 

و گفت: تغییرات خیلی گسترده نخواهد بود.
سید صولت مرتضوی درباره جابه جایی برخی دهک های  دریافت یارانه ها 
گفت: قانون  گذار گفته است به صورت سنواتی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
بررسی کند بر همین اساس یک عده به دهک های بالاتر ارتقاء پیدا می کنند یک 

عده هم به دهک های پائینی، اما نوساناتش خیلی نوسانات جدی نخواهد بود. 
وزیــر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی درخصــوص این که آیا تغییری اتفاق 

نمی افتد، بیان کرد: اتفاق می افتد اما خیلی گسترده نیست. 
وی درباره موضع وزارت کار در خصوص این که دولت در بحث افزایش 
حقوق و دستمزدها بیان می کند بار مالی زیادی بر عهده آن گذاشته می شود، عنوان 
کرد: از نظر دولت و وزارت کار که جزئی از دولت است، هر قانونی منابع اش تامین 
شود، حتما لازم الاجرا است. مرتضوی در پاسخ به این که در صورت عدم تامین 

منابع چه اقدامی صورت می گیرد، گفت: امیدواریم تامین شود.

عبدی تحلیلگر مسائل سیاسی:

مساله اصلی انتخابات، لیست
 اصلاح طلبان نیست، امید مردم است

معاون پارلمانی رئیس جمهور:

اعضای دولت از هیچ لیست یا حزب 
انتخاباتی حمایت نمی کنند

توضیحات وزیر کار در خصوص 
جابه جایی برخی دهک های یارانه بگیر

سرویس سیاســی - به قوانین 
کنونی ایراداتــی گرفته ایم، چون خلأ 
وجــود دارد و بســیاری از تبصره ها و 
ماده ها مشکل دارد و ضمانت اجرایی 
خوبی ندارد و باید یک مقداری قانون 
را از ابتــدا بررســی کننــد، زیرا زمان 
نگاشته شــدن قانون، فضای مجازی 
وجود نداشت و در حال حاضر فضای 
مجازی حرف اول را می زند و این قانون 
باید به سود زبان فارسی و تجار بازرگان 

اصلاح شود.
در ســایه اجرای طرح های »شــهید آرمان علی وردی«، »شهید حاج قاسم 
سلیمانی« و »شهید بهشتی«، فرایند ثبت شرکت ها متحول شده است؛ تحولی که 
ادامه دار است و برخی فرایند های مرتبط به آن در آینده نزدیک رونمایی خواهد شد.

ابوالفضل نصیری، مدیرکل ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری سازمان 
ثبت اسناد و املاک کشور گفت: نقطه اول کسب وکار در اکثر کشور ها اداره ثبت 
شرکت هاســت. در کشورمان نیز هر روز نسبت به تأسیس شرکت ها، مؤسسات 
غیرتجاری و شعب خارجی اقداماتی صورت می گیرد که این شروع کسب وکار 
است. برای تجار و بازرگانان علاوه بر تأسیس، تغییرات نیز مهم است، چون امکان 
دارد با یک تغییر مثلًا هیات مدیره، افزایش یا کاهش سرمایه در یک شرکت بسیار 
حیاتی باشــد. وی افزود: بحث سنتی بودن در ثبت شرکت ها، یکی از مشکلات 
اســت و به دلیل هجمه جمعیت به این اداره همکاران نمی توانســتند پاسخگوی 
درخواست های تمام مراجعان باشند؛ بنابراین، دلالان ورود پیدا می کردند. در این 
زمینه برنامه ریزی بلندمدتی در دو سال اخیر مدنظر قرار گرفت، ولی اجرایی نشده 
بود. نصیری گفت: اداره ثبت شرکت ها از آغاز سال،غ سه محور کلی را آغاز کرده 
که طرح شــهید آرمان علی وردی یکی از اینهاســت و طبق این طرح برنامه ریزی 
کرده ایم از ابتدای سال حتماً ۵ فرایند را الکترونیکی کنیم، به طوری که بر اساس طرح 
شهید آرمان علی وردی از تیرماه سال جاری تمام فرایند های امضا و پرداخت ثبت 
شرکت ها الکترونیکی شد. مدیرکل ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری سازمان 
ثبت  اسناد و املاک کشور بیان کرد: سومین فرایند عملیاتی شدن اظهارنامه پلمب 
الکترونیکی دفاتر است و در این طرح دیگر نیازی به مراجعه حضوری نیست و 
بسیاری از مشکلات برطرف شد و عملیاتی شدن این طرح حدوداً یک سال زمان بر 
بود و در نهایت از تاریخ ۲۶ آذر ۱۴۰۲ اظهارنامه پلمب دفاتر کاملًا الکترونیکی شد 
و چهارمین فرایند اظهارنامه الکترونیکی دفاتر تجاری بوده و عمدتاً برای کارت 

بازرگانی است که قبلًا حضوری بود، هم اکنون کلا الکترونیکی شده است.
نصیری گفت: فرایند پنجم که یک ماه گذشته انجام شد، خودکارسازی ارسال 
آگهی به روزنامه رســمی است که در گذشته برای انجام این فرایند دو تا سه روز 

زمان صرف می شود، ولی در حال حاضر خودکار شده است.
 دومین محور، بازطراحی سامانه ثبت شرکت ها به نام طرح شهید حاج قاسم 
سلیمانی بوده که طرح بسیار بزرگی است و حدود ۹ ماه روی آن کارشده و در دهه 
فجر با حضور رئیس قوه قضاییه دو فرآیند اولیه این طرح تعیین نام هوشمند و سند 

الکترونیکی شرکت ها رونمایی شد و مابقی نیز اردیبهشت ماه رونمایی می شود.
نصیری در پاسخ به این که آیا سامانه در تعیین نام هوشمند قدرت تشخیص 
عدم ثبت اسامی بیگانه را دارد، گفت: تمام بانک ها اعم از بانک فرهنگستان، اسم های 
ممنوعه، بانکی که اداره ثبت شرکت ها طی ۲۰ سال ذخیره کرده ایم و موجود است، 
این بانک کامل بوده و هر اســمی را وارد کنید سامانه تشخیص می دهد که نیاز به 

مجوز دارد یا خیر. برای اسامی ممنوع و بیگانه نیز این تشخیص را می دهند.
مدیرکل ثبت شــرکت ها و مؤسسات غیرتجاری اظهار کرد: سومین محور 
بحث حذف دفاتر فیزیکی روزنامه و کل به نام طرح شــهید بهشتی است. بسیار 
پیگیــر بودیم که این طرح از مهرماه انجام شــود، ولــی امور مالیاتی در این زمینه 
محدودیت هایی داشتند و در برگزاری جلسات متعدد موفق شدیم تا ثابت کنیم این 
طرح به سود مردم است. حدود ۸۰۰ هزار دفتر سال گذشته به  صورت پلمب درآمد 
که حدود ۱۵۰ میلیارد تومان هزینه این دفاتر بود و مقرر شده است که تا پایان سال 
جمع آوری شود و الکترونیکی باشد. به لحاظ صرفه جویی در مسائل مالی و کمک 
محیط زیست همچنین تسهیل و تسریع برای فعالان اقتصادی این طرح بسیار خوب 
و بزرگ است و از ابتدای سال ۱۴۰۳ دفاتر فیزیکی روزنامه و کل حذف می شود.

وی درباره اینکه آیا در ثبت الکترونیکی شــرکت ها، شــرکت های صوری 
شناسایی می شوند، اظهار کرد: در بازطراحی سامانه نکاتی مطرح  شده است و هر 
که بخواهد در یک شــرکتی نقشی داشته باشد یک پیامک برای او ارسال می شود 
و در صورت تأیید ثبت می شود یا بحث اقامتگاه شرکت است که راستی آزمایی 
می خواهیم انجام دهیم و حدود ۸ مورد در شیوه نامه مبارزه با شرکت های صوری 
و کاغذی آماده کرده ایم که سال گذشته ۴ مورد را رئیس سازمان ثبت اسناد ارسال 
کرد و در حال انجام بودیم که برخی از وکلا نســبت به آن اعتراض کردند و ســه 

مورد با رأی دیوان ابطال شد.
نصیری اظهار کرد: امسال یک مورد محکم تر دیگری را آماده کرده ایم تا رئیس 
سازمان ثبت اسناد به رئیس قوه قضاییه ارائه کند. وی افزود: در گذشته هیچ شخصی 
نمی توانســت بیش از پنج شرکت را ثبت کند و کثیرالثبت محسوب می شد، ولی 
در حال حاضر تا ۸۰ شــرکت را نیز می توانید ثبت کنید و هیچ منع قانونی وجود 
ندارد، اما باید یک دلیل قانع کننده برای اینکه چرا می خواهید این شرکت ها را ثبت 
کنید ارائه کنید. لایحه تجارت حدود ۱۴ سال در مجلس است دو مورد از مواد این 

لایحه به بحث شرکت های صورری کاغذی مربوط می شود.
مدیرکل ثبت شرکت ها و مؤسسات غیرتجاری در پاسخ به اینکه قوانین برای 
انتخاب اســم شرکت ها سالانه به روزرسانی می شود، اظهار کرد: به قوانین کنونی 
ایراداتی گرفته ایم، چون خلأ وجود دارد و بســیاری از تبصره ها و ماده ها مشکل 
دارد و ضمانت اجرایی خوبی ندارد و باید یک مقداری قانون را از ابتدا بررســی 
کنند، زیرا زمان نگاشته شدن قانون، فضای مجازی وجود نداشت و در حال حاضر 
فضای مجازی حرف اول را می زند و این قانون باید به ســود زبان فارسی و تجار 

بازرگان اصلاح شود.
نصیری درباره شناسایی و غیرفعال کردن شرکت های صوری اظهار کرد: طبق 
تبصره ۳ و ۴ ماده ۱۸۶ قانون مالیات های مستقیم و با ارتباط الکترونیک، شرکت ها 
و مؤسســاتی که بیش از ۵ سال هیچ فعالیتی ندارند و نیز شرکت هایی که مالیات 
بسیاری دارند و پرداخت نمی کنند را نیز محدود کردیم. از دو سال گذشته تاکنون 
۸۱۰ هزار شرکت به دلیل عدم فعالیت بیش از ۵ سال و یا پرداخت نکردن مالیات 

غیرفعال شدند که درصد بالایی از این شرکت ها صوری و کاغذی هستند.
وی افزود: از تیرماه تاکنون در حوزه ثبت شرکت های صوری دلال ها به یک 
پنجم رسیده اند؛ به لحاظ فیزیکی ۸۰ درصد را توانستیم کنترل کنیم و فقط ۲۰ درصد 
باقی مانده است و هیچ قانونی نداریم که مانع فعالیت این افراد شویم یک دلال برای 
تأسیس یک شرکت مبلغ بسیاری را دریافت می کند درحالی که شخص به راحتی با 
استفاده از راهنمایی ها و فیلم های موجود در سایت می تواند این کار را انجام دهد.

مدیرکل ثبت شرکت ها:

۸۱۰ هزار شرکت صوری شناسایی 
و غیرفعال شدند

مخبر در دیدار با کارآفرینان و فعالان بخش خصوصی؛

کمرنگ بودن نقش بخش خصوصی از مهمترین 
موانع توسعه کشور است

ســرویس سیاســی - محمد مخبر در آستانه 
دهمیــن ســالگرد ابلاغ سیاســت های کلی اقتصاد 
مقاومتی از ســوی رهبر معظم انقلاب و روز اقتصاد 
مقاومتــی و کارآفرینــی با جمعــی از کارآفرینان و 
فعالان بخش خصوصی دیدار کرد و پای درد و دل و 

دغدغه های آنان نشست.
معاون اول رئیس جمهور در این جلســه بخش 
خصوصی و فعالان اقتصادی را به مشــارکت هرچه 
بیشتر در اقتصاد و استفاده از ظرفیت ها و مزیت های 
کشــور فراخواند و افزود: دولت آمادگی دارد بستر 
فعالیت و نقش آفرینی هرچه بیشتر بخش خصوصی 
را در اقتصاد کشــور فراهم کند و موانع را از ســر راه 

آن بردارد.
مخبر یکی از مهمترین مسائل و موانع پیش روی 
توسعه کشور را کمرنگ بودن نقش بخش خصوصی 
در اقتصاد کشور برشمرد و گفت: البته این مشکل دو 
سویه است و متأسفانه طی سالیان گذشته و در ادوار 
مختلف، روابط و تعامل مناسب میان دولت و بخش 
خصوصی در کشــور شــکل نگرفته و این ارتباط به 
صورت حداقلی بوده که اصلاح این روند و نزدیک 
شدن بخش خصوصی و دولت یکی از نیازهای مهم 

و ضروری امروز کشور است.
وی ادامــه داد: باور قطعی دولت این اســت که 
دستیابی به رشــد اقتصادی ۸ درصدی، ثبات بازار، 
اطمینان از نرخ ارز و تحقق ســایر اهداف اقتصادی 
جز با فعال شدن بخش خصوصی و مشارکت جدی 
فعالان اقتصادی محقق نخواهد شد. معاون اول رییس 
جمهور به ظرفیت های گســترده کشور چون ذخایر 
نفت و گاز، نیروی انســانی نخبه و مجرب، معادن و 
ســایر مزیت ها اشاره و خاطرنشان کرد: فعال سازی 
این ظرفیت ها توســط بخش دولتی میســر نیست و 
لازم اســت بخش خصوصی پای کار باشد تا از این 
ظرفیت های گسترده در جهت توسعه و بزرگ شدن 
اقتصاد کشور استفاده کند. مخبر افزود: وظیفه دولت 
از یک سو حل مشکلات بخش خصوصی و از سوی 
دیگر پاسخگویی به دغدغه ها و نیازهای مردم است 
ضمــن آنکه باید در این میان بــه دنبال بی اثر کردن 
نقشه ها و کارشکنی های دشمن نیز باشد که امیدوارم 
بــا همراهی بخش خصوصی بتوانیم به این برنامه ها 

جامه عمل بپوشانیم.
معــاون اول رییس جمهور ادامــه داد: بیش از 

گذشته آمادگی دارم جلسات هماهنگی و همفکری 
بــا فعالان اقتصادی و نمایندگان بخش خصوصی را 
به صورت مستمر ادامه دهم تا به برنامه ای مشترک و 
جامع الاطراف دست یابیم که هم مشکلات و موانع 
بخش خصوصی برطرف شــود و هم به دغدغه های 

اقتصادی و معیشتی مردم پاسخ داده شود.
وی بــا تاکید بــر اینکه بخــش خصوصی و 
شرکت های دانش بنیان باید پشت فرمان اقتصاد کشور 
باشند گفت: من صمیمانه دست بخش خصوصی را 
می بوسم و نقشه استراتژی صنعتی که تدوین کرده اند 
را روی چشم می گذارم و تلاش خواهم کرد که بستر 

فعالیت فعالان اقتصادی را فراهم کنم.
فرزین: کنترل تورم و نقدینگی همزمان با 

رشد اقتصادی
در این جلسه محمدرضا فرزین رییس کل بانک 
مرکزی نیز به برخی ســوالات و دغدغه های مطرح 
شده از سوی فعالان اقتصادی پاسخ داد و گفت: بانک 
مرکزی در سال جاری تلاش کرده است که نرخ رشد 
اقتصادی کاهش پیدا نکند و همزمان تورم کاهشــی 

باشد و نقدینگی نیز کنترل شود که خوشبختانه تا حد 
زیادی در این برنامه موفق بوده ایم.

رییس کل بانک مرکزی همچنین گزارشــی از 
اقدامات صورت گرفته برای کنترل نرخ ارز و تامین 
نیازهــای ارزی بخش خصوصــی ارائه کرد و از راه 
اندازی ابزار جدیدی تحت عنوان بازار ســلف ارزی 
در مرکــز مبادله ارز و طــلای ایران در آینده نزدیک 
خبر داد. در این نشســت که وزرای امور اقتصادی و 
دارایی و صنعت، معدن و تجارت نیز حضور داشتند، 
فعالان اقتصادی و مدیران عامل برخی شــرکت ها 
ضمن تشــریح دغدغه ها و مشــکلات پیش روی 
فعالیت بخش خصوصی، از آمادگی کامل خود برای 
همراهــی با دولت و نقش آفرینی هرچه بیشــتر در 

اقتصاد کشور خبر دادند.
تامین نقدینگی و ســرمایه در گردش، موانع و 
بروکراسی اداری، رفع محدودیت های ارزی و چند 
نرخی بودن ارز از جمله مهمترین موضوعات مطرح 
شــده از سوی فعالان اقتصادی در این جلسه بود که 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

معاون اول رییس جمهور در دیدار با جمعی از کارآفرینان و فعالان بخش خصوصی، یکی از مهمترین مسائل و موانع پیش روی توسعه کشور را 
کمرنگ بودن نقش این بخش در اقتصاد کشور برشمرد.

 

سرویس سیاسی - شفافیت را نخست باید 
به قانونــی کارآمد، همگانــی و لازم الاجرا برای 
همه بخش هــا درآورد و ســپس در تلاش برای 
نهادینه سازی آن به فرهنگ موردپذیرش در کشور 

بود.
ایــن روزها به اقتضای سررســید انتخابات 
مجلس، رســانه ها در گزارش هایی به بررســی 
عملکرد نمایندگان می پردازند. بیشــتر برآمده از 
داده های ســامانه موسوم به شفافیت آرا، که مستند 
جلوه کند. بخشی از تکاپوی ساکنان بهارستان با نام 
وزین »طرح شفافیت آرا«؛ بر سامانه ای قرار گرفته 

تا شاه وعده اهالی این مجلس انقلابی تحقق یابد.
آرمانی که شعار انتخاباتی بیشینه راه یافتگان 
پرشــور به مجلس یازدهم بود و با پاس کاری های 
پرتکرار؛ واپسین روزهای همین دوره به تصویب 
رسید. بسان بسیاری نمونه های دیگر قابل پیش بینی 
بود این شعار و طرح بی پشتوانه؛ برای مدت ها به در 

بسته خواهد خورد!
افرادی با دو نگرش متفاوت، مخالف تصویب 
این طرح بودند. گروهی با بنیان شفافیت مخالف و 
دیگرانی باورمند که طرح، ضعف دارد و به مضمون 
آن رای ندادند. هر دو طیف بسان دو لبه قیچی، چنان 
پرونده شفافیت را پیراستند که سرانجام محتوای در 
خوری از آن برجــای نمایند. با تاکید بر این قبیل 
استدلال ها و البته بهانه ها، اینگونه مجلس یازدهم 
کامیاب به اجــرای گرانمایه ترین ماموریت دوره 
خود به گاه مقتضی و با درون مایه منطقی نگشت. 
ماموریتی بسیار پراهمیت تر از پیگیری و تصویب 

انواع طرح های صیانتی!
شــاخص های تصویب شــده در این طرح 
شــفافیت، ناظر بر کوشــندگی های قابل محاسبه 
همچــون مشــارکت و درصــد حضــور در 
رای گیری های صحن مجلس می باشــند. اگرچه 
هم خواهی شفافیت بسیار فراتر از حضور و غیاب 
بوده و فرجام کوشــش مجلس مستقر در اجرای 
شفافیت؛ فعلا به همین اندازه ممکن گشته است. 
می توان چنین برهان آورد که ســامانه شــفافیت 
آرای نماینــدگان هم اینک در وضعی آزمایشــی 
به ســر می برد و از رهگــذار داده های بی بهای آن، 
دستیابی به تحلیل های موشکافانه؛ شدنی نیست! 
این ســامانه، داده هایی انــدک در اندازه حضور و 
غیاب در رای گیری ها به دســت می دهد. چه آنکه 
اگر بنا و مبنا بر شــفاف شدن نهاد مجلس می بود، 
قانون برنهاده می توانست به شاخص های فراوانی 
تاکید و تکیه کند. همچون پیشــینه کامل علمی و 
اجرایــی هر نماینده؛ حقوق و مزایای نمایندگی و 
حتی شــغل موازی؛ دارایی های نماینده و خانواده 
درجه یک او؛ نطق ها و دیگر کوشــش ها در صحن 
و کمیســیون های تخصصی؛ حضور و غیاب در 

مجلس و چرایی غیبت ها؛ مشخصات مهمانان و 
مراجعه کنندگان؛ هدایا، سفرها و مزایای مسافرتی 
هر نماینده؛ گزارش هزینه ها و فعالیت های برجسته 
دوره نمایندگی و انتخابات؛ منافع و تعارض منافع؛ 
گرایش هــا و تعلقات حزبی و قومی؛ فهرســت و 
محتوای توصیه نامه ها؛ گزارش کار دفاتر نمایندگان 
در مجلس و حوزه انتخابی و... تا بتوان نمایندگان 
را به طور خاص و مجلس را در کلیتی عام، بررسید 

و موشکافانه کاوید.
با طرح کنونی شــفافیت آرای نمایندگان و 
درون مایه ای که از سامانه منتسب بدان قابل استخراج 
اســت باید گفت، نمونه ای نمایشی )دمو( از یک 
طرح شفافیت ایده آل در حال اجراست!  موضوعی 
بدین ارجمندی تنها به شــفافیت آرا تنزل یافته که 
از کاستی های تصویب نیم بند و اجرای شتاب زده 
قانــون شــفافیت در مجلس یازدهم اســت. این 
تعدیل و تقلیل پس از پنج ســال مسکوت گذاردن 
و چکش کاری »قانون شــفافیت«، آن را به طرحی 
نصفه و نیمه بدل کرده که به نظر اجرا گردید برای 

آنکه باشد و هم نباشد! 
دراین باره سه ایراد ریشه ای می توان 

برشمرد:
سیاســی-اجتماعی  سرگذشــت  اول؛ 
غیرپاســخگوی ما که از اساس با شفافیت، بیگانه 
اســت و می توان دلایل فراوانی از ســه سده اخیر 

برایش نمونه آورد.
دوم؛ وجود حساســیت فزاینــده در برابر 
رویه های شفاف ســاز در همــه ی ارکان که ناظر 
به دیدگاه های سیاســی، امنیتی و گاه جناحی اند. 
تصویب نشدن طرح شفافیت در مجلس دهم و به 
درازا کشیدن تصویب این طرح در مجلس کنونی، 

گواه بر چنین حساسیت هایی در این باره است.
ســوم؛ بی ثمر ماندن کوشــش ها در نیل به 
شــفافیت در پی وجود تعارض منافع شــخصی، 
تشــکیلاتی و گاه نهادی. چه آنکه تعارض منافع؛ 
آفتی علیه حکمرانی کارآمد به شــمار رفته و تنها 
به یاری »شــفافیت« و »محدودیــت«، مهارپذیر 
خواهد بود. فرد یا افراد اگر ناگزیر به ابراز رســمی 
نفع یا منافع خویش باشند، کارهایشان قابل پایش 
خواهد گشــت. در غیر این صورت، راهکار ایجاد 
محدودیت موجب می شود نماینده یا هر شخص 
موثر، نفع دســت پایین را به منافع ســطح بالاتر 

اولویت ندهد.
شفافیت را نخســت باید به قانونی کارآمد، 
همگانــی و لازم الاجرا برای همه بخش ها درآورد 
و ســپس در تلاش بــرای نهادینه ســازی آن به 
فرهنگ موردپذیرش در کشــور بــود. مادامی که 
رویه ای تبیین نشود، به مرحله ی پذیرش و اجرای 
فراگیر نمی رسد. آسیب تاریخی ما در هر زمینه ای 

هم آوایی نکردن »قانون« و »فرهنگ« در جامعه بوده 
و همچنان هست.

کارنامه اجتماعی و سیاسی مردمان این سرزمین 
با مفاهیمی چون پاســخگویی، خویش انتقادی و 
پذیرش اشــتباه؛ بیگانه بوده و نمی توان به یک باره 
امید پیدایش شفافیت و اجرای آن در همه سطوح 

را داشت.
دریغا تابستان ســال جاری به وقت بازنگری 
قانــون انتخابات مجلس، می شــد نکته هایی در 
پاسداشت شــفافیت را از نظر نمایندگان گذراند. 
دســت کم در میان انواع بندهای التزامی در قانون 
انتخابات، یک بند مختص به »باور و التزام عملی به 
شفافیت« می گنجید. بندی که بیش از دیگر موارد 
ســزاوار ارزیابی و داوری بود. تــا نامزدها افزون 
بر باور و به جای اختیار؛ ملتزم به شــفاف بودن از 
آغــاز ثبت نام تا پایان دوره نمایندگی می شــدند. 
شــگفتا قانون انتخابات بیشتر به گذشته و سابقه 
افــراد می پردازد و درباره آینده و کردار نمایندگان، 
گرایش به سکوت دارد! سپردن اختیار شفافیت به 
تمایل خود نمایندگان نشان می دهد چه اندازه در 
این زمینه واپس گرا عمل می کنیم! که امری واجب 
در بهبود کیفیت حکمرانی به انتخاب و خواســت 
افراد بدل می گردد. آنگاه جای عملکردهای اثباتی، 
جورواجور ادعا و شعار می نشیند. منطقی است هر 
چه حکمرانی به ســوی شفاف تر شدن در همه ی 
زمینه ها برود، از گرایش به پوپولیسم کاسته خواهد 
شــد. در زیست بوم سیاسی شــفاف، عامه گرایی 
خریداری ندارد و ســنجش عمل افراد؛ مرجح بر 
گفته هایشان خواهد شد. رویه ای که در توسعه ی 
سیاســی-اجتماعی؛ ریل گذار ما به سوی تحزب 

مسئولیت پذیر و مردم سالاری عمل گرا می شود.
اراده ای اگر بر اجرای فراگیر شفافیت در نهاد 
قانون گــذاری وجود دارد بــرای دوره ی پیش رو 
می تــوان بر گزاره های پراهمیت تــر از حضور و 
غیاب در رای گیری ها درنگ داشــت. شفافیتی که 
قابل تعمیم به همه ی افراد، بخش ها و گزاره ها نباشد، 
شفافیت نیست و می توان بودنش را واکنشی به نیاز 
تبلیغاتی و رسانه ای نامید. عملکرد ۲۱۹ نماینده ی 
مجلس یازدهم در ســامانه شــفافیت بارگذاری 
شــده و بسیاری از ایشــان اکنون در برابر داوری 
و نقد رســانه ها قرار دارنــد. درحالی که آن 7۱ تن 
دیگر که از شــفافیت پرهیز داشته، آسوده خاطرند 
و آماری از عملکردشان هیچ کجا ارائه نمی گردد. 
در نقد تک خطی قانون شفافیت آرا می توان گفت: 
»نماینــدگان قانونی تصویب کرده اند که به داوری 
عمومی علیه خودشان خدشه وارد ساخته است«. 
آن ها که شــفاف اند در معرض نقد و ناشــفاف ها 
مصون از انتقاد گشــته اند. بــرای چنین موقعیتی 
چاقویی را باید مثال آورد که دسته ی خود را می برد!

قانون شفافیت علیه نمایندگان شفاف؛

شفافیت، فراتر از گزارش حضور و غیاب در رای گیری است!

وظیفــه دولــت از یک ســو حل مشــکلات بخــش خصوصــی و از ســوی دیگر 
پاســخگویی بــه دغدغه هــا و نیازهای مردم اســت ضمن آنکه بایــد در این میان 
به دنبال بی اثر کردن نقشــه ها و کارشــکنی های دشــمن نیز باشــد که امیدوارم 
بــا همراهــی بخش خصوصــی بتوانیم به ایــن برنامه ها جامه عمل بپوشــانیم.

یادداشت سیاسی ...
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